

سيرة ذاتية : طيبة ميدني

* عنوان مكان العمل : قسم اللغة العربية ، جامعة الجزائر - 2 بوزريعة .

* رقم الهاتف : 07-79-92-50-38

* الإيميل : tib.mdn79@gmail.com

tiba. Midni@univ-alger2.dz

* حاصلة على الشهادات العلمية :

- بكالوريا شعبة الآداب والعلوم الإنسانية 2000.

- ليسانس تخصص دراسات لغوية 2004.

- ماجستير ، لسانيات عربية . 2007 من المدرسة العليا للأساتذة بوزريعة بأطروحة عنوانها : أثر الشواهد المعجمية في التوجيه التربوي للمتعلمين ، المعجم العربي الأساسي أنموذجا دراسة معجمية دلالية سنة 2007 .

- دكتوراه علوم شعبة الدراسات اللغوية التطبيقية سنة 2016 ، عنوان الأطروحة : الفكر المعجمي العربي في الحديث الحديث دراسة تحليلية معجمية لنماذج من القرن 19 و 20 .

- التأهيل الجامعي سنة 2018 .

الإنتاج العلمي :

المقال الأول : مفعول نظرية الخليل الصوتية و الرياضية في حسبة أبنية الكلام و الاقتصاد اللغوي ، مجلة دراسات أدبية العدد 14 أبريل 2013 .

المقال الثاني : معجم مرشد الطلاب المصور بين منطق العلمية وأصابع النفعية ، دراسة في النقد المعجمي ، مجلة دراسات أدبية العدد 21 ماي 2017 .

مداخلة في ندوة فلسفة إعداد المعلم في ضوء الجودة و العولمة و المستجدات بعنوان : واقع تكوين المعلم بين الماضي و الحاضر يوم 8 أبريل 2021 .

مداخلة في ملتقى وطني : المعجم المتخصص ودورها في الممارسة التعليمية ، بعنوان : المعجم المتخصص دراسة في المادة و المنهج : المعجم المفصل في اللغة و الأدب لإميل يعقوب وميشال عاصي أنموذجا يوم 15 ماي 2023 .

-رئيسة فرقة بحث prf سنة 2023 بعنوان : أصول الألفاظ و التراكيب العامية في اللهجة الجزائرية الراهنة .

عضو في اللجنة العلمية في الملتقى الوطني بعنوان المعجم المتخصص ودوره في الممارسة التعليمية .
عضو في اللجنة العلمية لليوم الدراسي بعنوان : ابن معطي الزواوي البجائي الجزائري ، قامة في النحو ورائد النظم فيه انعقد يوم 4 ماي 2023 .

عضو في اللجنة التنظيمية في الندوة الموسومة بـ : دور لغة المواد العلمية في إثراء الرصيد اللغوي للمتعلم ، وأثرها في المردود التربوي التعليمي ، انعقدت يوم 14 أبريل 2022 .

تأطير طلبة الدكتوراه علوم :

- 1 – تته الحاج : تكامل المفاهيم التفسيرية في الفكر النحوي العربي ومحاولات التيسير نوقشت سنة 2022 .
- 2 – بلقاسم لقريز : أثر نظرية المقاصد على الرؤية اللغوية و النحوية عند أبي إسحاق الشاطبي من خلال كتاله المقاصد الشافية في شرح الخلاصة الكافية .
- 3 – عبد الرحمان ابن محمد : طبيعة الشاهد و السياق في المعجم المدرسي القاموس الجديد الألفبائي أنموذجا .
- التدريس و تأطير طلبة الماستر تخصص لسانيات عربية منذ سنة 2019 إلى يومنا هذا .
- تدريس طلبة الدكتوراه ل م د لشعبة المعجمية و التعليمية لسنة 2022 مقياس المعجمية العربية .

المهام البيداغوجية :

- عضو في اللجنة العلمية لقسم اللغة و الأدب العربي لعهدتين من سنة 2016 – 2018 ، 2019 – 2021 .
- عضو في اللجنة البيداغوجية للقسم منذ سنة 2016 إلى غاية 2019 .
- عضو في فرقة تكوين الماستر شعبة اللسانيات العربية منذ سنة 2018 .

CV: Tiba Midni

*Workplace address: Department of Arabic Language, University of Alger - 2 Bouzareah.

*Phone number: 38-50-92-79-07

*Email: tib.mdn79@gmail.com

Midni @univ-alger2.dz tiba.

Academic degrees:

-Baccalaureate in Arts and Humanities 2000.

-Bachelor's degree in Linguistic Studies 2004.

-Master's degree, Arabic Linguistics. 2007 from the Higher School of Teachers in Bouzareah with a thesis entitled: The impact of lexical evidence on the educational guidance of learners, the basic Arabic dictionary as a model, a lexico-semantic study in 2007.

-PhD in Applied Linguistics Studies, 2016, Thesis Title: Arabic Lexical Thought in Modern Speech, an Analytical Lexical Study of Models from the 19th and 20th Centuries.

-University Qualification, 2018.

Scientific Production:

First Article: The Effect of Al-Khalil's Phonetic and Mathematical Theory in Calculating Speech Structures and Linguistic Economy, Literary Studies Magazine, Issue 14, April 2013.

Second Article: The Illustrated Student Guide Dictionary between the Logic of Science and the Fingers of Utilitarianism, a Study in Lexical Criticism, Literary Studies Magazine, Issue 21, May 2017.

Intervention in the Symposium on the Philosophy of Teacher Preparation in Light of Quality, Globalization and Developments, entitled: The Reality of Teacher Education Between the Past and the Present, April 8, 2021.

Intervention in a national forum: The specialized dictionary and its role in educational practice, entitled: The specialized dictionary, a study in the subject and method: The detailed dictionary in language and literature by Emile Yaacoub and Michel Assi as a model on May 15, 2023.

-Head of the research group PRF in 2023 entitled: The origins of words and colloquial structures in the current Algerian dialect.

Member of the scientific committee of the national forum entitled The specialized dictionary and its role in educational practice.

Member of the scientific committee of the study day entitled: Ibn Maati Al-Zawawi Al-Baja'i Al-Jaza'iri, a stature in grammar and a pioneer of its organization, held on May 4, 2023.

Member of the organizing committee of the symposium entitled: The role of the language of scientific materials in enriching the learner's linguistic balance, and its impact on educational and educational outcomes, held on April 14, 2022.

Supervising PhD students in Sciences:

- 1Tata Al-Hajj: Integration of interpretive concepts in Arabic grammatical thought and facilitation attempts discussed in 2022.

- 2Belkacem Lakriz: The impact of the theory of objectives on the linguistic and grammatical vision of Abu Ishaq Al-Shatibi through his book Al-Maqasid Al-Shafiyya in explaining Al-Khulasa Al-Kafiya.

- 3Abdel Rahman Ibn Muhammad: The nature of the witness and context in the school dictionary, the new alphabetical dictionary as a model.

- Teaching and supervising master's students specializing in Arabic linguistics from 2019 to the present day.

- Teaching PhD students for the Lexicography and Education Department for the year 2022, the Arabic Lexicography course.

Pedagogical tasks:

- Member of the Scientific Committee of the Department of Arabic Language and Literature for two terms from 2016 - 2018, 2019 - 2021.

- Member of the department's pedagogical committee from 2016 to 2019. - Member of the master's training group, Arabic Linguistics Department, since 2018.